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slovo úvodem
Vážení učitelé, milí žáci,
 
vítáme Vás u speciálního
podzimního dvojčíšla školního
časopisu Ráček, který je nabitý
informacemi!
 
V našich článcích se dzovíte
mnoho zajímavého nejen
ze sportu, ale také informace
o tom, jak proběhly sporotvní
kurzy a jak vypadal den
s olympionikem. V rozhovoru e
dozvíte zajímavosti o Nikol
Obdržálkové, které jste doposud
nevěděli.
 
Přejeme Vám příjemné chvíle
s našim časopisem a těšíme se
na viděnou u vánočního čísla!

SPORTOVNÍ KURZ

2. října jsme zahájili sportovní
výjezd v Peci pod Sněžkou
v Krkonoších na Husově boudě.
Zúčastnily se třídy VI.C a VII.C.
 
Hráli jsme hry a dělali různé
zábavné aktivity. Nejdelší výlet
byl na Sněžku, kdy jsme se
vydali na přes Obří důl.
Na vrcholku Sněžky jsme chvíli
pobyli a zakousli jsme něco
dobrého. Poté jsme sešli dolů
ze Sněžky a vydali se
po hřebenech kopců, přes Luční
boudu, Výrovku až jsme dorazili
k naší chalupě. Ušli jsme 26,66
km.
 
Kromě chůze jsme také běhali
ale i seděli a psali. Paní učitelky

nám dávali otázky a mi jsme
měli odpovídat. Taky jsme tam
měli modní přehlídku, u které
jsme se všichni pobavili.
 
Sportovní kurz jsme zakončili
diskotékou, na které jsme si
zatančili a užili. V pátek ráno
jsme se šli dolů, kde na nás
čekal autobus, který nás odvezl
na parkoviště, kde na nás čekali
rodiče.
 
Děkujeme za pěkný sportovní
kurz a těšíme se na další!
 
Tereza Baumannová, VII.C

zprávy ze školy
Hned v prních měsících nového
školního roku se žákům naší
školy povedlo několik (nejen)
sporotvních úspěchů.
 
Na začátku září si Eda Öner
odvezla ze Sazka olympijského
víceboje v Brně úžasné 1. místo.
Smíšené družstvo pak skončilo
na pěkném 20. místě.
 
Během října a listopadu plnili
žáci naší školy Bobříka
informatiky a soutěž IT-slot.
Anetě Kalfusové se podařilo
uspět v soutěži IT-slot
a postoupila tak do finálového
kola.

 
V listopadu se žáci účastnili
turnaje v kopané, odkud si
odnesli třetí místo.
 
Žáci prvního stupně taktéž plnili
Odznak požárnické
všestrannosti, díky čemuž se
dostali do Zpráviček na ČT:D.
 
V neposlední řadě musíme
zmínit úspěchy našich žáků
ve florbalu. Dívky obsadily 3.
místo, starší i mladší chlapci pak
získali místo první.
 
Všem gratulujeme!

Knižní tip - Petra Dvořáková: Pláňata
Teprve před měsícem vyšla nová
kniha Petry Dvořákové Pláňata.
 
Jedná se o příběh zdálnivě běžné
rodiny. Rodiče s obyčejnou
prací, dvě dcery, prarodiče.
Nejsme ale v současnosti, nýbrž
na přelomu 80. a 90. let. Většina
z nás tuto dobu nezažila, proto je
až fascinující knihu číst.
Doba je jiná, ale rodiče se
nemění. Najdete podobnost se
svými rodiči, se svou rodinou?
 
Sestry Pavlínka a Jana se snaží
za každou cenu zavděčit
rodičům dobrou známkou,
i přesto je ale všudypřítomná
obecná nespokojenost a časem

i beznaděj. Kromě nefunkční
rodiny sledujeme i dobu
předrevoluční, revoluční
i porevoluční a její dopad
na běžné lidi.
 
Petra Dvořáková napsala
i mnoho dalších knih. O skvělé
knížce Vrány jsme vám už říkali
v minulosti. I ta se věnuje
tématu nefunkční rodiny. Další
knížkou autorky s podobnou
tématikou je i kniha pro mladší
děti, Julie mezi slovy. Autorka se
v ní zabývá rozvodem rodičů
a následné střídavé péči a jejím
vlivu na děti. Poslední knihou
Petry Dvořákové, kterou
zmíním, je Každý má slou lajnu,

což je kniha týkající se florbalu.
Sourozenci Adam a Katka
společně hrají florbal. Autorka
sama prožila toto období
florbalového sportu se svými
dvěma syny. I kamarádi
a spolužáci obou hlavních
knižních postav řeší řadu
problémů. Jde však také
o závažné situace, vedoucí ke
zranění při florbalovém utkání.
 
Knihy Petry Dvořákové nejsou
veselé a natřené na růžovo.
Naopak se jedná o tituly, kde
společně s autorkou nahlížíme
na těžké životní osudy
a můžeme se jen dohadovat, co
by kdyby.
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Želvušky a úspěch naší školy v 
projektu olomoucké univerzity

Želvušky jsou mikroskopičtí
živočichové, kteří jsou
díky svým schopnostem přežít
v extrémech v hledáčku spousty
vědců. My jsme se rozhodli, že
se na ně také trochu zaměříme.
Zapojili jsme se do projektu LF
Univerzity Palackého
v Olomouci „Lov želvušek“.
 
Cílem bylo posbírat co nejvíce
vzorků mechu z modřanských
lesů, zdokumentovat je a odeslat

je na adresu Ústavu. A proč?
Vědci UP díky zapojeným
školám napříč Českou
republikou zjistí, kde je výskyt
želvušek vyšší a kde zase nižší.
Dle jejich informací jsme jediná
základní škola z Prahy, která se
projektu zúčastnila a zároveň
jsme poslali nejvíce vzorků
mechu, narozdíl od jiných
pražských škol a gymnázií.
Z Olomouce nám na oplátku
poslali vzorek s želvuškami,
takže jsme si je mohli řádně
prohlédnout pod mikroskopem
během přírodopisu.
 
Na to, zda se v modřanských
meších vyskytují želvušky, si
ještě chvíli počkáme.
 
Tomáš Podařil, IX.A

Česká 
fotbalová liga - 
Fortuna liga

FL, prohrála v neděli s Mladou
Boleslaví, a tím si zapsala svojí
první prohru ve Fortuna lize.
 
Naopak Slavie porazila
Bohemku pěkným výsledkem
0:2 a tím se přesouvá do čela
tabulky a má o jeden bod náskok
před pražskou Spartou.
 
Viktoria Plzeň překvapivě
prohrála proti Karviné 0:1 a tím
se Plzeň přesouvá na 5. místo
fortuna ligy.
 
Baník podlehl v Jablonci 0:1.
Budějovice padli doma
proti Pardubicím 0:1.
 
Hradec Králové překvapivě
vyhrál proti Teplicím 1:0.
 
 
David Vošahlík, Artur Nikirka,
VIII.B

Dne 28. a 29. října se
uskutečnilo 13. kolo Fortuna
ligy.
Hrálo proti sobě celkem 16 týmu
a byl to celkem zajímavý
víkend.
 
VÝSLEDKY:
 
Slovácko : Slovan Liberec 1:1
Sigma Olomouc : Zlín 0:0
Hradec Králové : Teplice 1:0
České Budějovice : Pardubice
0:1
Baník Ostrava : Jablonec 0:1
Viktoria Plzeň : Karviná 0:1
Mladá Boleslav : Sparta 3:1
Bohemians : Slavia 0:2
 
Sparta, která byla v čele tabulky

DEN S OLYMPIONIKEM

Ještě jednou děkujeme
olympijskému týmu a paní
učitelce Sukové a Spurné,
díky kterým se tento den
s olympionikem mohl
uskutečnit.
 
Magdaléna Malá, Kristýna
Kolínská, VIII.C

V pátek 3. listopadu proběhl
v naší škole olympijský trénink
s vodním slalomářem Lukášem
Rohanem, stříbrným medailistou
z Olympijských her 2020
v Tokiu. Na dni nemohl chybět
ani zbytek olympijského týmu.
 
Na začátku si pro nás moderátor
připravil rozhovor s Lukášem
Rohanem, díky kterému jsme se
dozvěděli spoustu zajímavých
věcí o jeho životě. Dále si
pro nás připravili i menší soutěž,
ve které bylo možné vyhrát
olympijský batoh. Soutěž
spočívala v položení co
nejzajímavější otázky přímo
Lukášovi.

Následoval program v týmech,
na kterém se hrály různé hry
a plnily výzvy. Zábavy se
zúčastnili jak mladší tak i starší
žáci sportovních tříd a všichni si
to velice užili.
 
Po ukončení si olympijská
medailistka Šárka Kašpárková
odvedla skupinku dětí
a vyzkoušela je z kvízu
týkajícího se sportu. Na závěr
proběhlo poděkování všem, kteří
se zúčastnili a také autogramiáda
Lukáše Rohana.
Den byl velice zábavný a odnesli
jsme si spoustu cenných
informací a zážitků.

Sportovní kurz 
VIII.C

Večer byl zakončený skvělou
diskotékou, kterou si všichni
užili (hlavně pan učitel Holý).
 
Čtvrtý den jsme hráli hromadné
hry v lese a večer se rozdělalo
ohniště, kde jsme všichni
zpívali. V noci ze čtvrtka
na pátek nám učitelé uspořádali
nečekanou stezku odvahy v lese.
 
V pátek se všichni věnovali
balení a po snídani byl odjezd.
 
Na kurzu se nám nejvíce líbila
diskotéka, orientační běh a hra
s názvem vlajkovaná.
 
Už teď se těšíme na další kurz.
:-)
 
Tereza Dušková, Monika Malá,
VIII.C

Na začátku září se třídy VI.B,
VII. A, VIII.A, VIII.B, VIII.C
zúčastnily sportovního kurzu.
Každá třída měla svůj program,
ale mnoho her se hrálo společně.
Naše třída VIII.C měla kurz
zaměřený hlavně na turistiku.
 
V pondělí jsme přijeli a večer
byl ještě společný program.
Druhý den jsme běželi
orientační běh po okolí. Ten byl
dlouhý přibližně 8 kilometrů
a většina z nás se ztratila.
 
Třetí den byl celodenní výlet
na Panskou skálu. K Panské
skále jsme ušli okolo 12 km
a nazpátek jsme se svezli
autobusem.

Lionel Messi a 
zlatý míč

Lionel Messi se narodil
v Argentíně v roce 1987 a už
od svých 11 let hrál za jeho
vysněný klub FC Barcelona.
Messi hrál za Barcelonu přes 17
let. Pomohl jí se dostat až
do finále Ligy mistrů.
 
Messi se proslavil i díky tomu,
že se v roce 2022 na mistrovství
v Kataru stal mistrem světa,
když porazil Francii
po penaltovém rozstřelu 4:2
 
V roce 2021 přestoupil Messi
do francouzského týmu PSG,
kde hrál 2 roky, poté
do amerického klubu Inter
Miami. Za tento klub hraje zatím
pořád. Pomohl Interu Miami
vyhrát jeden z poháru a stal se
tak novým kapitánem.
 
David Vošahlík, Artur Nikirka,
VIII.B

Jak už víte, tak se 30. 10. konal
ceremoniál pro nejlepšího hráče
světa Ballon d'or neboli zlatý
míč. Vyhrál ho argentínský hráč
Lionel Messi. Jedná se o jeho 8.
zlatý míč.
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ROZHOVOR S 
Nikol Obdržálkovou
Pro rozhovor do speciálního
dvojčísla jsme si vybrali paní
učitelku Obdržálkovou, která
na naší škole učí přírodopis.
 
Jak dlouho na naší škole
působíte? 
Na ZŠ Rakovského jsem
nastupovala s panem učitelem
Polákem, jsme takoví místní
dinosauři.
 
Chtěla jste vždycky být
učitelkou?
Ne, chtěla jsem být
veterinářkou. Ale protože bych
musela dělat i věci, která zvířata
bolí, tak jsem se nakonec
rozmyslela a šla jsem studovat
botaniku.
 
 
Učila jste i jinde? 
Chvíli jsem učila na gymnáziu,
kde jsem předtím sama
studovala, ale vyzkoušela jsem
i jiné práce.
 
Povíte nám, jaké jiné práce
jste vyzkoušela? 
Dělala jsem telefonní operátorku
a také jsem pracovala
ve zverimexu.
 
Jaká byla Vaše náplň práce
ve zverimexu?
Doporučovala jsem zákazníkům
vhodné krmivo a starala se
o různá zvířata - králíky,
morčata, křečky a rybičky.
 
Víme, že učíte přírodopis.
Máte nějaké oblíbené téma?
Nejraději mám rostliny
a zákeřné nemoci, například
mor.
 
 
 
 
 

Je nějaký předmět, který byste
opravdu nechtěla učit? 
Rozhodně hudebka! Neumím
zpívat, ani na nic hrát. Ale
zpívám ráda!
 
 
Co většinou děláte
o prázdninách? 
O vánočních prázdninách jezdím
lyžovat a snažím se odpočívat.
Během letních prázdnin jsem
na táboře.
 
Všimli jsme si, že často chodíte
na různé pražské běžecké
soutěže. Co Vás k tomu
přivedlo?
K běhům mě přivedl manžel,
který dělá dobrovolníka už
od svých 15 let. Manžel se
k běhům dostal díky své tehdejší
učitelce.
 
Běháte někdy i vy? 
Já sama neběhám, ale začala
jsem běhat jako doprovod svého
dvouletého syna. Zatím jsme
běželi běh na 100 m a 500 m.
500 m jsem zvládli za 3,5
minuty!
 
Kdyby někdo z nás chtěl dělat
dobrovolníka, jak se k tomu
můžeme dostat?
Dobrovolníkem se může stát
každý, na koho se dá spolehnout.
Stačí se stavit za mnou
nebo panem učitelem
Obdržálkem a projevit zájem.
Nejbližší běh bude v únoru.
 
Máte nějaký vtipný zážitek
z doby, kdy jste sama chodila
na základní školu?
Nevím, jestli je to vtipné, ale
v 1. třídě mi přezdívali přísavka.
Otravovala jsem kluky tím, že
jsem se jich o přestávce chytla
za nohu a už nepustila.
 

Víme, že pan učitel Obdržálek
je Váš manžel. Nastoupil
na naši školu kvůli Vám?
Ano, školu znal díky mně, ale
nabídky, aby nastoupil učit
k nám, měl ještě než doopravdy
nastoupil.
 
Dělala jste někdy nějaký
sport? 
Od 3. třídy jsem hrála pozemní
hokej, na druhém stupni pak golf
a od 15 let jsem tancovala
standartní a latinské tance.
Trochu jako ze Stardance. :-)

Co ráda děláte, když zrovna
nemusíte opravovat písemky?
Ráda si čtu, ale na to bohužel
nemám moc času. Většinou
musím stavět garáže pro auta
nebo dráhy pro vláčky.
 
 
Děkujeme paní učitelce
za rozhovor a přejeme mnoho
příjemných chvil strávených
na naší škole.

Oblíbené knihy
Mezi oblíbené knihy pro děti
a mládež v současné době patří:
 
Prašina: napsal Vojtěch
Matocha. Prašina má tři díly.
1.díl Prašina
2.díl Černý Merkurit
3.díl Bílá Komnata
 
Harry Potter: napsala
J.K.Rowlingová. Série má sedm
dílů.
Harry Potter a Kámen mudrců
Harry Potter a Tajemná komnata

Harry Potter a Vězen
z Azkabanu
Harry Potter a Ohniví pohár
Harry Potter a Fénixův řád
Harry Potter a Princ dvojí krve
Harry Potter a Relikvie smrti
 
Deník Malého Poseroutky:
napsal Jeff Kinley. Deník
Malého Poseroutky má osmnáct
dílů.
 
Martina Malá, Karolína Veselá,
VI.C

JUDO
JUDO je sport, ve kterém je
respekt základ, ale účelem je se
soupeřem „vytřít žíněnku“.
 
Tento sport vznikl v roce 1882
v Japonsku a judo jako takové
bylo vytvořeno z tehdejšího
bojového sportu Jiu Jitsu.
Judo vymyslel Jigoro Kano
,přičemž se inspiroval právě jiu
jitsu. Kano převzal techniky
a chvaty, a udělal z nich nové
bojové umění a nazval ho judo
neboli lehká cesta. Název
vyplývá právě ze stylu boje,

přičemž u většiny technik
využíváme sílu soupeře.
 
Judo se utkalo i v Turnaji
pravdy, při kterém se zjištovalo
jestli je lepší než jiu jitsu. Judo
vyhrálo a proslavilo se tak
po celém světě a začalo se
vyučovat i u policejních složek.
Poté se z něho stal sport
a objevilo se i na olympiádě,
kterou později vyhrál český
judista Lukáš Krpálek.
 
Samuel Šebesta, VII.C
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Sněžka

Sněžka je nejvyšší horou
Krkonoš a zárověn České
Republiky má 1603 m.n m.
Nejvyšší bod Sněžky se nachází
na polské straně.
 
Na Sněžku vede sedm
základních pěších
výstupů.Všechny cesty jsou moc
hezké a všechny cesty jsou
dosažitelné pěšky nebo na
běžkách, nově ale také lanovkou
z Pece pod Sněžkou. Ta vás
vyveze až na vrchol Sněžky.
 
Za pěkného počasí slouží
vrcholu Sněžky jako vynikající
vyhlídkové místo, odkud lze
obdivovat rozlehlé panorama.
Za příznivých podmínek
dosahuje viditelnost až 200 km.
 
Na vrcholu Sněžky se nachází
několik staveb a bývá tam velice
silný vítr.
 
Dominantou Sněžky je budova

meteorologické observatoře,
která připomíná létající talíře.
Jedná se o jednu ze dvou
polských (druhá je na Kasprově
vrchu v Tatrách)
vysokohorských observatoří.
Pravidelná pozorování na jsou
na Sněžce nepřetržitě
zaznamenávána od roku 1880.
 
V současné době není prohlídka
observatoře možná. Zavřena je
i restaurace. Nejbližší boudy,
kde je možné si dát něco
k snědku nebo přespat, jsou
na polské straně: Dom Śląski,
Strzecha Akademicka
a Samotnia, na českém území
pak Jelenka a Luční bouda.
 
Výstup na Sněžku je dlouhý 6,6
km a trvá přibližně 5 hodin.
 
 
Karolína Veselá, Martina Malá,
VI.C

DÝŇOVÝ SVĚT

I během letošního podzimu
mnoho lidí navštívilo Dýňový
svět v Leštině nad Sázavou.
 
Statek U Pipků totiž už tradičně
každý rok chystá výstavu dýní,
kde se vyřádí nejen děti.
Součástí jsou bludiště z dýní,
dýňová pyramida, dýňová stěna,
slámový bazén a mnoho dalšího.
Uvniř statku je pak možnost si
dýně zakoupit, vydlabat
nebo něco jiného vyrobit.
 
Protože se jedná o velmi
oblíbené místo, návštěvu bylo
třeba si předem zarezervovat.
Díky výbornému umístění
na vlakové trati Praha-Brno sem
lze snadno dojet
i vlakem.Výstava dýní v Leštině
nad Sázavou pro letošek už
bohužel skončila, těšit se ale
můžeme zase v přístím roce.
 
Kdo nerad cestuje, nemusí nutně

vyrážet až na statek U Pipků.
Výstavu dýní pořádala
i Botanická zahrada Praha.
Tématem letošní výstavy byla
Asie, proto dýně posloužily jako
součást dekorace například
asijského draka, lampiónů
nebo vrcholků Himalájí.
Celá výstava zde byla zakončena
31. řijna oslavou Halloweenu
a lampionovým průvodem celou
Botanickou zahradou.
 
V Drnholci se svět bludišť
v říjnu proměnil na svět dýní
a dýňových pyramid. Součástí
výstavy bylo také vyřezávání
dýní a ochutnávání dýňových
specialit.
 
Pokud máte rádi dýně,
doporučujeme příští rok třeba
o podzimních prázdninách
na některé z těchto míst vyrazit!
 
Ludmila Červenclová

Vtipy
 
Blondýnčin mozek je jako
Bermudský trojúhelník.
Informace jdou vždycky dovnitř,
ale ven už je nikdo nedostane.
 
 
Blondýnka si všimla, že její
kamarádka Emma si u ní nechala
mobil a říká: „Juj, Emma si tu
nechala mobil, tak jí zavolám, ať
si pro něj přijde.“
 
 
Víte, proč policajti kopají
za garáží velkou jámu?
Protože jim chcíplo auto.
 
Povídají si dvě knihy:
„Jen tak mě tu odložili.“
„A jak se cítíš?“
„Dočteně...“
 

Ergofobie je strach z pracovní
činnosti. A vy jste si mysleli, že
jsem línej, přitom mám jen
nemoc!
 
Jsem velmi kreativní člověk,
každý den vytvořím nový
problém
 
Víte, co si nechal matematik
vytesat na náhrobní kámen?
„S tím jsem nepočítal!“
 
Miluji knihy, které vás rozbrečí
už na první stránce. Teď čtu
učebnici matematiky pro devátý
ročník a je to fakt síla.
 
Pepíček: „Občas si povídám sám
se sebou.“
Pepíček: „Jó, to já občas taky.“
 
 

Pavle, co dělá tvůj tatínek?“
„Nic, přejel ho parní válec.“
„A co dělá tvoje maminka?“
„Nic, přejel ji parní válec.“
„A co děláš ty?“
„Řídím parní válec.
 
Výzva pro všechny známé,
kterým jsem dal k Vánocům
knížku... Do knihovny ji musí
vrátit do konce února.
 
 
Nechápu, jak mohl Kolumbus
objevit Ameriku, když já ji
nenajdu ani v atlase.
 
Víte, co se stane s češtinářkou,
když ji dáte do horké vody?
Písmenková polévka.
 
 
Matěj Hloušek, Vojtěch Rybák,
VI.C

POPRASK

24.11. se uskutečnilo Obvodního
kolo Poprasku Prahy 12
ve florbale mladších žákyň.
Naše děvčata se umístila
na třením místě.
 
Děkujeme za úspěšnou
reprezentaci školy!
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Jak vznikl Halloween

Halloween vůbec nepochází
z Ameriky, jak se na první
pohled může zdát, ale z Irska
a Skotska.
 
Název tohoto svátku vznikl
zkrácením skotského All
Hallow´s Eve, který se odehrával
v předvečer svátku Všech
svatých 31. října. V tento den se
vzpomínalo na zemřelé
mučedníky a světce, modlilo se
k nim a přinášely se jim dary.
Věřilo se totiž, že světci se
mohou přimluvit u Boha
za zemřelé příbuzné či známé
a ulehčit jim tak na onom světě.
 
A nyní k druhému zvyku, který
známe i dnes. Dýňové svícny
s děsivými výrazy měly hned
dva úkoly. Za prvé osvětlovaly
cestu lidem.
Ale jejich druhým, ještě
důležitějším úkolem, bylo děsit
duše zemřelých a odrazovat je
od toho, aby ve vesnici pobývaly
déle, než je potřeba.
 

Halloween pochází z britských
ostrovů a Irska. Jak je ale
možné, že je tak populární
právě v USA? 
 
Do Spojených států se dostal
spolu s irskými a skotskými
imigranty, kteří do Nového světa
odešli za lepšími životními
podmínkami a novými
možnostmi, především v 19.
století. Halloween se velmi
rychle rozšířil po celých Státech,
a to i mimo skotské a irské
komunity. Netrvalo to dlouho
a Halloween se stal masovou
a komerční záležitostí, stejně
jako třeba Vánoce nebo Den
díkůvzdání.
 
Američané, především děti
a dospívající, Halloween milují.
Přípravy a nákupy často
probíhají už měsíce předem,
úplně stejně jako u nás
na Vánoce. Středobodem všeho
je koledování a s ním spojené
děsivé masky. Všechny
maminky a tatínkové proto již

v říjnu řeší, co si jejich ratolesti
vezmou na sebe. Kostýmy si
buď vyrobí sami, nebo je koupí
v obchodech.
 
Koledování se odehrává
v rodině, nebo mezi sousedy
a přáteli. Děti se oblečou a po
setmění, až se rozsvítí všechny
svícny, vyrazí ven. Koledníci se
u každého domu, který navštíví,
ohlašují formulkou Trick or
Treat. Ta se překládá jako fráze
Koledu, nebo něco provedu.
Hlava domácnosti je musí
odměnit, nejčastěji se rozdávají
čokolády a další sladkosti.
Pokud ale koledníci nic
nedostanou, vyvedou u domu
nějakou neplechu.
 
Dalším oblíbeným zvykem je
vydlabávání dýní. To děti dělají
jak doma s rodinou, tak ve škole.
Z dýní se vyrábí lucerny
s děsivými obličeji, tzv. Jackovy
lucerny. Kromě keltského
původu se k těmto lucernám
váže ještě jedna legenda, a to

o Hrozném Jackovi.
Ten ve skutečnosti nebyl ani tak
zlý, jako spíše vychytralý.
 
Snažil se vyzrát na ďábla, a to se
mu nevyplatilo. Jako ve většině
irských příběhů, i zde figuruje
alkohol – Jack totiž za skleničku
prodal duši čertovi. Vymyslel ale
plán, jak ji získat zpět. Pekelníka
přelstil a vymohl si na něm
novou smlouvu ve které stálo, že
do pekla nikdy nevkročí.
Jenže když zemřel, nechtěli ho
ani v nebi. Paktoval se
s ďáblem, a to se Bohu nelíbilo.
Jack si stále myslel, že v pekle
to má jisté. Ale pozor – peklo
smlouvy vždy plní. A tak jeho
duše zůstala už navěky uvězněná
mezi nebem a peklem.
Některé verze říkají, že má
za trest místo hlavy vydlabanou
dýni. Jinde se zase dočtete, že se
nad ním během jeho posmrtného
trmácení ďábel slitoval a dal mu
uhlík, aby ho hřál a svítil si
s ním na cestu. Jack ho vložil
do svícnu z vydlabané dýně
a nosí ho všude s sebou.
 
Koledování a vydlabávání ale
není to jediné, jak se Američané
baví. Populární jsou
halloweenské párty s kostýmy
a strašidelným programem.
V některých městech se pořádají
průvody v maskách a soutěží se
o tu nejděsivější.
 
A co Česká republika?
 
Halloween je často odsuzovaný
jako cizí svátek, který k nám
nepatří. Přitom je to ale
perfektní příležitost k tomu
strávit příjemný čas s rodinou
a přáteli. Vydlabávání dýni už se
ujalo i u nás. A ač koledovat tu
nikdo nechodí, halloweenské
párty tu mají slušnou tradici.
Stejně jako strašidelné kostýmy,
které se dají buď koupit,
nebo vyrobit doma vlastními
silami.

Podzimní pranostiky

Pranostika je taková předpověď
našich předků. Podle počasí
v určitých dnech a měsících
dokázali odhadnout, jaký to
bude mít vliv na úrodu.

 
Jsou-li ještě na podzim bouřky,
neuhodí brzo mrazy.
 
Je-li mnoho žaludů, přijde
dlouhá a tuhá zima.
 
Podzim bohatý na mlhu věští
v zimě mnoho sněhu.
 
Čím dříve listí opadne, tím
úrodnější příští rok.
 
Jaký listopad, takový březen.

Podzimní veršování
Jiří Žáček: PODZIM
 
Na obloze tiše čtu si:
na jih odlétají husy.
Na zahradě za úvozem
jablíčka už zvoní o zem.
Na polích podzim hospodaří,
k večeru si mlhu vaří.
 
 
 
 
 
 
 

František Hrubín: PODZIM
Padá listí, zlaté, rudé,
je ho plná zahrada.
A co potom padat bude,
až to listí opadá?
Potom bude padat sníh,
co ho bude na větvích.
Co ho bude všude, všude,
jen to slunko bude rudé!
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Zajímavosti o 
psech a 
kočkách

 
A co je zajímavého
na kočkách?
 
Největší zvláštností kočky je
pravděpodobně stavba těla
včetně jejích schopností. Kočka
má 230 kostí, pro porovnání
s člověkem je to o 27 kostí více.
Má výborně vyvinuté smysly –
slyší lépe než pes i člověk,
a dokonce vidí šestkrát lépe než
člověk. Ze všech barev vnímá
velmi dobře červenou a žlutou.
 
Kočky a pověry
 
Zatímco u nás považujeme
černou kočku za symbol smůly –
zejména přeběhne-li nám
přes cestu, ve Velké Británii
a Austrálii jsou naopak
symbolem štěstí.
 
 
Matěj Hloušek, Vojta Rybák,
VI.C

Většina českých domácností je
domovem nejen lidským
členům, ale také těm zvířecím.
Nejčastěji s námi bydlí psi
a kočky. A i když o nich máme
nastudováno vše, neznamená to,
že nás tahle zvířátka nedokážou
ničím překvapit.
 
Máte při pohledu na svého
pejska pocit, že vám prostě
rozumí?
Pak nejspíš nejste daleko
od pravdy. Nejenže psi dokážou
odhalit emoce, ale mohou se
naučit rozumět až 250 slovům!
Podle University of British
Columbia jsou jejich duševní
schopnosti na úrovni přibližně
2,5letého dítěte.

17. listopad z Albertova na Vyšehrad a pak
do centra Prahy. Přestože se
jednalo o povolenou
demonstraci, tehdejší policie StB
ji brutálně potlačila a udělala tak
svou poslední chybu.
Tato akce vyvolala velké
protesty. Vysoké školy a divadla
vyhlásily stávku a každý den
proti komunistickému režimu
protestovaly davy lidí.
 
Už 19. prosince vzniklo
Občanské fórum, jehož hlavní
osobností byl Václav Havel.
Občanské fórum (OF) zahájilo
jednání s představiteli tehdejšího
komunistického režimu. Žádali
o vypsání svobodných voleb,
což se nakonec povedlo!
 
29. prosince 1989 byl novým
prezidentem zvolen právě
Václav Havel, jehož heslem
bylo: Pravda a láska musí
zvítězit nad lží a nenávistí!

V polovině listopadu roku 1989
došlo nejen v našich dějinách ke
zvratu, který znamenal konec
studené války, totalitního
režimu, pád Sovětského svazu
a jeho satelitů. Den 17. listopad
tak již podruhé natrvalo vstoupil
do našich dějin. Víte, proč se
tento den slaví mezinárodní den
studenstva?
 
V polovině 80. let vystupovala
proti režimu jen hrstka
odvážných. Pak začalo protestů
přibývat.
 
21. srpna 1988 vypukly první
velké spontánní demonstrace. Ty
pokračovaly v ještě větší formě
v lednu 1989, kdy se připomíná
smrt studenta Jana Palacha.
 
Vše vyvrcholilo 17. listopadu,
kdy se průvod studentů vydal

Novinky v pražské 
hromadné dopravě

 
Projekty DPP
 
Dopravní podnik hlavního města
Prahy (zkráceně DPP) je jeden
z nejlepších dopravních systémů
v Evropě. Provozuje tři linky
metra (staví čtvrtou), 38 Linek
tramvají, 289 tramvajových
zastávek, 150,3 km
tramvajových tratí, více než 200
linek autobusů, 2342
autobusových zastávek a spousty
dalšího. My se v tomto článku
podíváme na některé projekty
DPP a něco si o nich řekneme.
 
 
 
 
 
 

 
Metro D
 
Metro D bude čtvrtá linka
pražského metra, která obslouží
10 stanic a tím odlehčí jihu
města. Lidé se budou moct
do centra (Náměstí Míru) dostat
za méně než 20 minut,
v současnosti to trvá více než
půl hodiny. Metro D bude
obsahovat průchozí soupravy
bez řidiče a ve stanicích
bezpečnostní dveře, které budou
oddělovat koleje od stanice.
Stavba začala 21. dubna 2022
v úseku Pankrác-Olbrachtova
který je dnes již hotový.
 
 
 
David Nedvěd, IX.C

Novinky v pražské hromadné 
dopravě - pokračování I
Tramvajová trať na Dědinu
 
Úsek Divoká Šárka-Dědina bude
sloužit jako napojení oblasti
Dědiny na tramvaj. Úsek dlouhý
2,3 km obslouží 5 stanic: Divoká
Šárka, Vlastina, Sídliště
Na Dědině, Ciolkovského,
Dědina. Na Dědinu pojedou
linky 20 a 26, o lince 91 (noční
linka) se ještě musí rozhodnout,
probíhá měření hluku, jestli
měření vyjde ve prospěch linky
(jestli nebude dělat až moc velký
hluk) tak se linka 91 prodlouží
až na Dědinu. Do budoucna se
plánuje prodloužení trati
z Dědiny na OC Šestku.
 
 

Tramvajová trať do Komořan
 
Vedení Prahy 12 už nějakou
dobu usiluje o Tramvajové trati
do Komořan, které jsou součástí
Prahy 12. Trať by měla mít
okolo 2,5 km a měla by vést
přes tyto zastávky: Nádraží
Modřany, Cukrovar Modřany,
Modřanské Laguny,
Nad Teplárnou, Kyslíkova, Nové
Komořany. Existuje spousta
návrhů na zprovoznění trati. Je
jasné to že tato trať bude
napojena mezi zastávkami
Nádraží Modřany a Čechova
Čtvrť a bude jí obsluhovat linka
27.

Novinky v pražské hromadné 
dopravě - pokračování II
Hlas MHD
 
Dagmar Hazdrová byla hlasem
MHD po dobu 30 let. V květnu
2022 byla anketa o novém hlasu
MHD ve které zvítězil Jan
Vondráček s 200 013 hlasy, což
je 62 % hlasujících. Jan
Vondráček nahradil Dagmar
Hazdrovou V tramvajích v lednu
2023, následně v autobusech
v říjnu 2023. Jan Vondráček
musí namluvit celkově 11 tisíc
zastávek, nyní má zhruba 4
tisíce. Jeho hlas zatím lze slyšet
v tramvajích a autobusech DPP,
později v Autobusech mimo
Prahu, které spadají pod PID.
 
 

Stanice Jiřího z Poděbrad
 
Od 14.ledna 2023 se uzavřela
stanice metra Jiřího z Poděbrad
z důvodu rekonstrukce. Vlaky
stanicí projížděly a cestující
mohli vidět postup prací. Stanice
byla znovuotevřena 2.listopadu
2023 a za dobu 10 měsíců
stanice prošla několika
úpravami. Proběhla rekonstrukce
eskalátorů, eskalátorového
tunelu, vestibulu i nástupiště.
Stanice byla pokryta signálem
5G a LTE. V budoucích
měsících bude pokračovat
výstavba výtahů která umožní
bezbariérový přístup stanice. Ten
by měl být zprovozněn
na začátku léta 2024.


